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I henhold til vedtægtens § 8 og § 9 blev der afholdt 

Ordinær Generalforsamling for Onsevig Digelag 
Søndag d. 8. Marts 2020, kl. 10:00, i Vindeby Forsamlingshus 

 

Dagsorden og Referat 
1. Velkommen v/Formanden  

 

 

Ref.: 

Formanden, Flemming Nielsen, bød velkommen til digelagets generalforsamling, der er 

fremrykket på grund af stormen Alfrida. 

 

2. Valg af dirigent Bestyrelsen foreslår Lars Mortensen 

 

 

Ref.: 

Lars Mortensen blev enstemmig valgt som dirigent.  

 

Dirigenten konstaterede, at generalforsamlingen var indvarslet rettidig.  

(Dagsorden, vedlagt skema til  fuldmagt, regnskab 2019, formandens beretning, 

bestyrelsens forslag vedr. D-1-udbedring, budgetforslag 2021 for forslag B75 

incl. revideret budget 2020, blev sendt ud den 15. Februar med mail, post eller 

afleveret i postkasse.)  

 

3. Valg af stemmetællere v/dirigenten 

 

 

Ref.: 

Tre medlemmer - Toby Johansen, Jørgen Jørgensen og Ivan Olsen, blev udpeget til 

stemmetællere af dirigenten. 

 

4. Valg af referent Bestyrelsen foreslår Marianne Skafte 

 

 

Ref.: 

Marianne Skafte blev valgt til referent. 
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5. Tilstedeværende stemmer 

Lodsejere repræsenteret personligt eller ved 

fuldmagt 
� HUSK: Ingen kan møde med mere end 3 fuldmagter 

 

 

Ref.: 

Der var i alt 22 stemmer repræsenteret på generalforsamlingen, 16 ved personlig 

fremmøde og 6 stemmer ved fuldmagter. 

Dirigenten konstaterede, at generalforsamlingen er beslutningsdygtig. 

6. Godkendelse af 2019 regnskab 

v/kassereren 

� Se bilag: Revideret regnskab 2019 

 

 

Ref.: 

Sammen med indkaldelsen til generalforsamling er der fremsendt regnskaber for 

2019; et regnskab til drifts- og et regnskab til kapitalkontoen.  

Partsbidrag i 2019 var 6 kr. pr. part, det gav digelaget en indtægt på 68.862 kr. 

Der var et overskud fra 2018 på 5.622,32 kr. som sammen med de 

budgetterede 25.000 kr. er henlagt til katastrofefond.  

Overskuddet for 2019 på driftskontoen blev på 21.332,10 kr. og der er 

105.158,38 kr på kapitalkontoen. 

Regnskabet blev godkendt. 

7. Bestyrelsens beretning 
V/formanden - se bilag: Bestyrelsens 

beretning  

 

 

Ref.: 

Formanden refererede hovedpunkterne fra den skriftlige beretning for 2019: 

Året 2019 blev præget af en våd sommer og mindre reparationer samt ikke 

mindst stormen Alfrida. Den daglige drift fungerer fint. Vi har ikke hørt fra 

Lolland Kommue vedr. pælene til afmærkning af vandreruter på trods af 

rykkere.  Med henvisning til Niras rapport og inspektion fra Kystdirektoratet bør 

dige D1 repareres og fremtidssikres ved at forhøje stensætningen. Dette 

behandles i særskilt punkt 9. 

Græsset på digerne er kun slået 1 gang i 2019 og Lars Mortensen indskød, at 

det kun er nødvendigt med en gang, når græstæppet er etableret. 

Der var ikke spørgsmål til bestyrelsens beretning. 

8. Indkomne forslag 
Ved fristens udløb, d. 1. marts 2020 var der 

ikke modtaget nogen forslag. 

 

 

Ref.: 

Ingen forslag. 
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9. 
Forslag fra bestyrelsen vedr. 

udbedring af D 1 

v/formanden 

� Se bilag: Bestyrelsens forslag vedr. 

D1-udbedring 

 

 

Formanden viste en skitse over skaden på dige D1 (det store dige mod 

nord-vest) og forklarede at diget opr. er projekteret med hældning 1:4 men i 

realiteten er lavet med hældning 1:2,7 jvf vedtægterne. Dette vidste vi ved 

overtagelsen af diget. Herudover er digerne bygget efter 2006 standard med 

forventede storme på 3-4 timer og da stormene nu kan vare op til 20-30 timer 

er bølgepåvirkning meget kraftigere end diget egentlig er beregnet til.  

 

Med henvisning til Niras rapport er diget endvidere lavet med kun 1 lag sten i 

forskellig størrelse og det har vist sig at diget har sat sig. Dette ses også i 

forhold til luftfotografering fra 2014. 

 

Bestyrelsen har ansøgt om og fået tilladelse fra Lolland Kommune til at udbedre 

skaden og forhøje stensætningen. 3 firmaer er anmodet om tilbud på, hvor 

meget de kan lave for det beløb på ca. kr. 130.000,- vi ville have.  Første firma 

sagde 25 m og de næste 2 firmaer ville kunne lave 50 m. 

Det mest nødvendige stykke at reparere er 75 m ud for kroen. 

Bestyrelsen har herefter drøftet hvad der kan gøres. En mulighed er ingenting, 

men iflg. Vedtægterne skal diget vedligeholdes og fremtidssikres. Hvis vi intet 

gør og bare et medlem protesterer, vil Kommunen kunne komme og gøre det for 

vores regning. En anden mulighed er bare at køre sten på, men det dyre er 

stenene og bestyrelsens holdning er, at vi skal gøre det på den rigtige måde. 

Bestyrelsen har 4 forslag: 

 

A. Der laves 50 m for de kr. 130.000,- vi har. 

B. Der laves de mest nødvendige 75 m ud for kroen. 

C. Der laves 280 m med henvisning til sandbanken mod øst der bevirker en 

fladere hældning i den ende. 

D. Hele diget på 420 m laves, denne løsning er medtaget, idet vi har ansøgt 2 

fonde om penge og derfor ville ansøge om det fulde beløb for hele diget. 

Der er modtaget afslag fra begge fonde.  

 

Bestyrelsen har herefter ud fra det billigste tilbud beregnet, at forslag B vil koste 

ca. kr. 182.000,00. Bestyrelsen anbefaler dette forslag for på den måde at få 

repareret det mest nødvendige. Vi vil så mangle ca. kr. 52.000,- og hvis vi låner 

dette beløb i år og tilbagebetaler næste år vil det kunne klares ved vores 

almindelige økonomi og en forhøjelse af partsbidraget fra kr. 6 til kr. 8 i 2021. 

Dette svarer til en forhøjelse for gennemsnitsparcellen på kr. 600,00. 

 

Forslag C koster ca. kr. 500.000 og vil kræve en engangs indbetaling fra hver på 

ca. kr. 13.000,- eller en kraftig forhøjelse af partsbidraget. 

 

Bestyrelsen anbefaler altså forslag B og hvis det bliver vedtaget kræver det en 

revidering af budget for 2020, der skal godkendes af kommunen sammen med 

budgettet for 2021. 

I forslaget til budget 2021 er medregnet tilbagebetaling af lån kr. 50.000,- med 

kr. 55.000,00. Dette lån kan evt. optages som privat lån, idet tilbagebetaling er 
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sikret ved kommunens opkrævning af det forhøjede partsbidrag på kr. 8. Det er 

også muligt at entreprenøren vil vente med betaling. 

 

Partsbidrag for 2022 er op til generalforsamlingen til næste år.  

 

Herefter generel drøftelse: 

 

Solvej mener at udgiftsposterne i budgettet for 2020 kan nedsættes og at 

partsbidraget kan forhøjes for resten af 2020 og at det således ikke er 

nødvendigt at låne penge. 

Formanden svarer at udgifterne i budget 2020 er skrabet og Lone tilføjer at man 

ikke kan forhøje partsbidraget midt i året - kommunen skal vide det senest i 

august året før. 

Solvej forudser fortsat stigende udgifter og ønsker ikke privat finansiering, men 

hellere et banklån. 

Flemming mener at det bliver billigere med et privat gældsbrev og at det er 

bestyrelsens opgave at gøre det billigst mulige. 

Solvej gennemgår budget-udgifterne 2020 og mener stadig at man kan spare på 

de almindelig udgifter. 

Henrik roser bestyrelsens arbejde som grundigt og gennemarbejdet. 

Steen mener at budget posterne er rimelige og nødvendige for at den daglige 

drift kan fungere og giver opbakning til bestyrelsens forslag B. Men forudser 

også stigende udgifter til fremtidig vedligeholdelse og forbedring af diget. 

Ivan mener ikke, at det er nødvendigt at gøre noget og ønsker at udskyde det 

hele, idet han ikke kan se, at der er sket nogen skade på diget. Vi kan jo også 

være heldige at der ikke sker mere. 

Flemming viser skaden på skitsen over diget. 

Henrik siger at det er muligt at vi kan være heldige, men skaden er tydelig med 

synligt ler og hvis der går hul på lerlaget er det sand der kommer ud og det vil 

være meget uheldigt. Det er nødvendigt at gøre noget. 

Marianne Øst vil ikke lade stå til og fremhæver at vi har en forpligtigelse til at 

vedligeholde og fremtidssikre diget, også af hensyn til forsikring og huspriser. 

 

Lars opsummerer mulighederne i bestyrelsens forslag til udbedring af D1 og der 

stemmes om følgende ved håndsoprækning og efter optælling: 

 

Ikke gøre noget - 1 stemme for  

Reparere 50 m - ingen stemmer for  

Reparere 75 m - 21 stemmer for 

 

Herefter er bestyrelsens forslag B - reparation af 75 m - vedtaget incl. optagelse 

af lån ca. kr 50.000,00 som privat lån eller som banklån efter bestyrelses skøn. 

Det forudsættes at lånet tilbagebetales i 2021 ved forhøjelse af partsbidrag fra 

kr. 6 til kr. 8. 

10. 

A. Godkendelse af revideret 

2020 budget 

B. Godkendelse af 2021 budget 

v/kasseren 

� Se bilag: GF 2020 - Revideret budget 

og budgetforslag 2021 vedr. projekt B - 

75 meter 
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Lone gennemgik budgetterne og skitserede låneoptagelse som privat lån eller 

banklån. Iflg. det reviderede budget 2020 får vi et lille overskud på kr. 

1.580,16. 

2021 skal lån tilbagebetales og derfor hæves partsbidaget fra kr. 6 til kr. 8. Hvis 

nogen ønsker en nøjagtig beregning af, hvad det betyder for dem, har Lone 

udregnet beløbene og har en liste. 

Toby spurgte hvornår diget skal laves og af hvem. 

Flemming svarede snarest og inden sommerferien og at der er 2 firmaer der vil 

blive kontaktet. 

Solvej er stadig imod privat lån og at en privat person skal have renter. 

Flemming synes at vi skal vælge den billigste løsning - Henrik foreslår at det 

overlades til bestyrelsen at finde den billigste løsning. Birger går ind for privat 

løsning. Flemming foreslår at spørge entreprenøren. 

Lars opsumererer at optagelse af lån er et bestyrelses anliggende. 

Budgetterne blev godkendt. 

11. 
Valg til formand 

(iht. Vedtægtens § 1 A) 

� Flemming Nielsen er på valg og ønsker 

ikke genvalg. Bestyrelsen foreslår, at 

Steen Bengtsson, Byskovvej 92 vælges 

som ny formand. 

 

 

Flemming har nu været 10 år på posten og er fyldt 75 år, han foreslår at en ny 

formand bor fast i Onsevig.  

Bestyrelsen foreslår Steen Bengtsson, der herefter giver en kort redegørelse for 

sit arbejdsliv og hidtidige deltagelse i frivilligt arbejde. 

Steen takker for, at bestyrelsen peger på ham. 

Steen vælges enstemmigt. 

12. 
Valg af bestyrelsesmedlem 

(iht. Vedtægtens § 1b og §3) 

Lone Strandbygaard er på valg - villig til 

genvalg 

�  

 Lone er genvalgt 

13. 
Valg af suppleanter 

(iht. Vedtægtens §2) 

Valg af suppleanter. 

� Kurt Birger Jørgensen, Torben Petersen 

og Peter Nimb er alle villige til genvalg 

 

 

Supleanterne blev genvalgt 

 

14. 

Valg af revisorer 

(iht. Vedtægtens §11 

 

På valg er: 

Lone Wenzel og Gurli Kølle der begge 

modtager genvalg. 
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Revisorerne blev genvalgt. 

———————————————————————————————————————— 

Herefter takkede Birger den afgående formand Flemming for det store arbejde 

han har udført, både i den midlertidige digebestyrelse og i den nuværende 

bestyrelse. Nævnte specielt Flemmings dedikation og kontakten med Lollands 

Kommune og hvor tidskrævende det har været for Flemming.  

Birger overrakte vin til Flemming og nævnte at vi vil savne traditionen med 

pølser og snobrød.  

Herefter velkommen til den nye formand. 

Som det sidste blev der bedt om information omkring projektet og det lovede 

Steen som ny formand. 

 

 

Godkendelse af referat 

Referatet er godkendt den 17. Marts 2020 / Af Lars Mortensen, Dirigent 

/ved fremsendelse af følgende mail: 

 

Kære Fr Skafte.  

Huset har fået et nyt PC-dyr i huset som kræver en del opdragelse (af brugerne altså). Har 

bøvlet med elektronisk underskrift som jeg kunne sende til dig. Det er ikke lykkes endnu. 

Derfor håber jeg at du kan "nøjes" med denne mail hvor jeg godkender referatet. 

Venlig Hilsen  Lars R Mortensen, Dirigent ved generalforsamlingen 8/3 2020. 
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